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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 13 juli 1962
*'s Morgens te 12 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Het verslag van de bespreking van punt 2e Nieuw-Guinea is 'afzonderlijk en uitsluitend ter
persoonlijke kennisneming van Ministers en Staatssecretarissen rondgezonden'.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Korthals, Luns, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Veldkamp, Visser en Zijlstra.

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot en De Jong.
Secretaris: J. Middelburg.

- - -

2. Buitenlands beleid
- - -
e. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 6 juli 1962, punt 2g.)
Minister Luns geeft een overzicht van de ontwikkelingen in de afgelopen week. Uit verschillende
berichten krijgt men de indruk, dat de Indonesische vertegenwoordiger Malik, die naar
Washington is gezonden, de opdracht heeft om hoe dan ook over enkele dagen naar Djakarta
terug te komen. De vorige avond heeft een eerste gesprek tussen Dr. Van Roijen en Malik plaats
gehad, waarover spreker nog geen bijzonderheden heeft vernomen. Hij is voornemens aan een
telegram voor onze ambassadeur in Washington toe te voegen, dat bij verdere Indonesische
militaire voorbereidingen in de buurt van Nieuw-Guinea de Nederlandse Regering overweegt de
strijdkrachten opdracht te geven een klap terug te geven. Hoewel het niet de bedoeling is deze
opdracht te geven, wil spreker weten hoe de Amerikaanse Regering op deze mededeling reageert.
Aan Indonesische zijde bestaat een belangrijk verschil tussen de Minister van Buitenlandse Zaken
Subandrio, (die tot de diehards behoort) en de Minister van Defensie Nasution. Een aanval op
Nieuw-Guinea, die voor begin juli was geraamd, is niet doorgegaan. Over de hulp van
Amerikaanse burgertechnici aan de Indonesische luchtmacht heeft onze Ambassadeur bij de
NAVO, Dr. Boon, gesproken in een bijeenkomst, waarin ook Amerikaanse vertegenwoordigers
aanwezig waren. Hij heeft daarbij gezegd, dat de Nederlandse Regering met ontsteltenis van de
berichten hieromtrent heeft kennis genomen.

Staatssecretaris De Jong geeft een uitvoerig overzicht van de militaire situatie, de
voorbereidingen en plannen, die aan Indonesische zijde bestaan. De Minister-President concludeert,
dat Indonesië thans vrijwel gereed is om een beperkte militaire aanval op Nieuw-Guinea te doen.

Staatssecretaris Bot deelt mede, dat Gouverneur Platteel in de afgelopen week een
tweetal telegrammen over de evacuatie heeft gezonden. In het laatste telegram stelt de
Gouverneur de vraag welke politiek op het ogenblik gediend is met het niet-uitvoeren van
evacuatieplannen voor vrouwen en kinderen uit de bedreigde gebieden en uit geheel Nieuw-
Guinea, als bij de uitvoering van de Bunker-voorstellen toch aan het einde van het jaar de
Nederlanders weg gaan. Persoonlijk meent spreker, dat de Regering niet te zeer moet toegeven
aan overspannen voorstellen in dit vlak. Hij meent echter, dat zij wel aan de Gouverneur moet
toestaan vrijwillige evacuatie van vrouwen en kinderen mogelijk te maken.

Minister Visser merkt op, dat de militaire commandant op Nieuw-Guinea op
gedwongen evacuatie van vrouwen en kinderen uit de bedreigde gebieden aandringt. Minister
Toxopeus vraagt zich af of die gedwongen evacuatie geen gevolgen moet hebben voor vertrek van
Nieuw-Guinea af, gezien de beperkte huisvestingsmogelijkheden; Gouverneur Platteel denkt ook
in deze richting. Staatssecretaris Bot is tegen de gedachte van de Gouverneur de KLM extra-
vluchten te laten maken; iets anders is als het ware de altijd bestaande mogelijkheid van vertrek
naar Nederland toe te laten. Dit gaat dan bovendien tegen de achtergrond, dat de Nederlanders
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van Nieuw-Guinea zullen verdwijnen. Minister Luns is zeer gekant tegen de voorstelling, die de
Gouverneur heeft gegeven. De evacuatie heeft eenmaal plaats gehad, nl. bij Kaimana, toen dit
niet nodig was. Spreker hecht wel waarde aan de feitelijke gegevens van wat van militaire zijde
komt, maar hij gelooft niet in hun politieke ideeën. Overigens zal spoedig bekend zijn wat de
Indonesische Ambassadeur Malik in zijn schild voert; als hij spoedig naar Indonesië terugkeert, is
het duidelijk genoeg. Spreker is desnoods bereid mee te gaan met de gedacht van evacuatie uit
bepaalde kleine plaatsjes aan de Zuidkust. Minister Visser merkt op, dat de Nederlandse militairen
door de verspreide ligging der bedreigde gebieden voor een grote verantwoordelijkheid staan. Zij
vragen daarom hen te ontheffen van de plicht tot bescherming van vrouwen en kinderen in deze
gebieden. Minister Zijlstra is het met Staatssecretaris Bot eens, dat de Ministerraad deze kwestie
rustig moet bekijken. Spreker herhaalt echter, dat men de aanwezigheid van vrouwen en kinderen
niet mag gebruiken om een politiek doel te bereiken. Hij ziet ook niet, dat de Nederlandse
politiek met betrekking tot Nieuw-Guinea gunstiger zou zijn, als vrouwen en kinderen niet
geëvacueerd worden uit de bedreigde gebieden.

Minister Klompé maakt uit de argumenten van de Gouverneur op, dat deze alleen
doelt op evacuatie van Nederlandse vrouwen en kinderen; spreekster vraagt zich echter af of men
zich hiertoe kan beperken als levensgevaar zou dreigen door militaire handelingen. Minister
Beerman merkt op, dat de inheemse vrouwen en kinderen na de aanval bij Kaimana het bos in
gingen; dit kunnen de Nederlandse vrouwen en kinderen niet doen; zij moeten dus door de
militairen beschermd en in een moeilijke situatie geëvacueerd worden. Spreker wijst er voorts op,
dat het praktisch ook onmogelijk is om de gehele Papoeabevolking te evacueren. Minister
Toxopeus meent ook, dat de Nederlandse vrouwen en kinderen bij een Indonesische aanval in het
grootste gevaar verkeren; daarna volgen andere dan Indonesische en Papoeavrouwen en
kinderen.

Minister Korthals acht het niet juist de evacuatie te stimuleren. Hij meent, dat men
de gedachtengang van een zekere vrijwilligheid moet combineren met wat van militaire zijde
wordt gevraagd. Men zou dan evacuatie kunnen adviseren, omdat de Nederlandse militairen bij
een eventuele Indonesische aanval hun handen vrij willen hebben. Op deze wijze kan men
vermijden, dat vrijwillige evacuatie al te veel opzien zou baren.

Minister Luns merkt op, dat na evacuatie van vrouwen en kinderen de mannen
ook zullen volgen, zodat een geleidelijke overdracht van het bestuur aan de Verenigde Naties
steeds moeilijker zou worden. De ervaring tot dusver is, dat evacuatie niet nodig is geweest.
Aangezien er van militaire zijde nu gesproken wordt over een te verwachten militaire aanval in
begin augustus, zou men eerst kunnen afwachten hoe de besprekingen van Dr. Van Roijen lopen.
Als deze bericht, dat de besprekingen ongunstig verlopen, zal de Regering tot omvangrijkere
evacuatiemaatregelen kunnen besluiten. De onderhandelingen worden ook moeilijk als men zou
zien, dat Nieuw-Guinea leeg loopt. Dit zou ook betekenen, dat Nederland weinig of niets meer
voor de Papoeabevolking zou kunnen doen. Staatssecretaris Bot kan zich met het betoog van
minster Luns verenigen. Men kan zeggen, dat, gezien de hervatting van het overleg, de Regering
de situatie van dag tot dag wil bezien; als zij ziet, dat het de verkeerde kant op gaat, zullen
onmiddellijk uitgebreidere evacuatiemaatregelen genomen worden. Bovendien is thans vrijwillige
tijdelijke ontruiming door vrouwen en kinderen mogelijk op kleine plaatsen, die moeilijk
bereikbaar zijn.

De Raad verklaart zich na een korte verdere bespreking met deze gedragslijn
akkoord.

Minister Klompé stelt de vraag hoe het staat met de aanwezigheid van Papoea's bij
de Nederlandse delegatie, als de besprekingen met Indonesië in Washington worden hervat.
Staatssecretaris Bot breekt een lans voor een zo spoedig mogelijke aanwezigheid in Washington
van enkele representatieve Papoea's en een zo ver mogelijke inschakeling van hen bij de
besprekingen en onderhandelingen, opdat men zelf als het ware het gehele
onderhandelingsproces meemaakt en dus de uitkomst daarvan des te gereder zal kunnen



verwerken. Spreker antwoordt, dat op het ogenblik de Nieuw-Guinearaad bijeen is, zodat deze
enkele Papoeavertegenwoordigers zal kunnen aanwijzen, die bij voorkeur ook Engels zouden
moeten spreken. De Minister-President stelt voor, dat aan onze ambassadeur in Washington wordt
gezegd eraan te denken, dat hij Papoeavertegenwoordigers oproept en dat aan Gouverneur
Platteel wordt gevraagd aan te geven wie naar Washington zou kunnen gaan. De Raad verklaart
zich hiermede akkoord. Minster Zijlstra meent, dat over het vertrek van deze Papoea's niets
bekend mag worden gemaakt, voordat de Regering bericht heeft ontvangen van Dr. Van Roijen
omtrent het oproepen van hen.

Minister De Pous stelt de vraag of de nota van Staatssecretaris Bot van 5 juli 1962
op de agenda van de volgende vergadering kan worden geplaatst. De Raad stemt hiermede in.
- - -


